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● Fa una setmana que va
assumir el nou càrrec com
a gerent territorial de l’ICS
a Girona en substitució del
doctor Gabriel Coll de
Tuero. El doctor Gracia,
que durant els darrers qua-
tre anys ha portat la direc-
ció de l’hospital Josep
Trueta de Girona, diu que
abans d’acabar el mes do-
narà a conèixer el nom del
seu successor en el càrrec.

–Quins són els objec-
tius que s’ha marcat per
aquesta nova etapa?

–«Els eixos estratègics
estan clarament definits.
D’una banda, hi ha la
construcció del nou Trueta
i de l’altra, la creació de la
Facultat de Medicina.
Aquests dos projectes, co-
incidents en el temps, con-
figuren un moment histò-
ric per a Girona.»

–I pel que fa a l’aten-
ció primària?

–«Un dels reptes que te-
nim és la reformulació
dels equips d’ACUT
(atenció continuada d’ur-
gències territorial) que ac-
tualment ja funciona a Gi-
rona, al CAC Güell, i espe-
rem que després de l’estiu
es posin en marxa a l’Alt
Empordà. I quedaria pen-
dent el de la zona de la Sel-
va, que s’ha d’implantar
de comú acord amb l’Insti-
tut d’Assistència Sanitària
(IAS).»

–La implantació
d’aquests nous dispositi-
us genera una disconfor-
mitat sobretot amb al-
guns ajuntaments, que
veuen els horaris dels
CAP retallats.

–«Nosaltres desenvolu-
pem la part tècnica del
projecte i el Departament
de Salut, la política. I hem
d’aprofitar la constitució
dels governs territorials de
salut per obrir un debat so-
bre aquestes qüestions. És
veritat que si bé els alcal-
des entenen que tècnica-
ment el projecte de
l’ACUT és correcte, polí-
ticament els genera un
conflicte amb el seu elec-
torat.»

–I quina és la resposta
de l’usuari?

–«Sobre el funciona-
ment del CAC Güell no
hem tingut cap queixa. El

CAC Güell està fent una
gran tasca i el Trueta ho ha
notat. En l’últim any el
creixement de les urgèn-
cies al Trueta ha estat mí-
nim.»

–En quina situació es-
tan els CAP aquest estiu
pel que fa a personal?

–«Només fa una setma-
na que ocupo el càrrec i no
tinc notícia sobre l’exis-
tència de cap punt crític,
de manera que imagino
que la situació és semblant
a d’altres estius. El proble-
ma de falta de metges es
deu al boom demogràfic
que hi ha hagut a Catalu-
nya en els darrers deu
anys. Per això s’obriran
tres noves facultats de me-
dicina i s’augmentarà el
nombre de places per fer
aquests estudis.»

–I mentre es formen
els nous professionals?

–«Hem d’arribar a pac-

tes amb els diferents
agents socials per fer la
travessia del desert i bus-
car fórmules imaginati-
ves.»

–Com ara?
–«Els problemes els te-

nim a les ABS més afecta-
des pels creixements po-
blacionals, com per exem-
ple Figueres i Roses. A Fi-
gueres la ràtio de pacients
per metge és de 1.800 i a
Roses, de 1.700, quan la
mitjana se situa en uns
1.500. Hi ha, per tant, des-
equilibris dins del territori
que es podrien resoldre, en
part, mobilitzant els pro-
fessionals. Cal pensar en
la forma d’incentivar els
professionals que estiguin
disposats a moure’s pel
territori. I no tot el proble-
ma es redueix a tenir més
metges. Cal explorar les
vies de comunicació no
presencials a través, per

exemple, de correus elec-
trònics entre pacient i met-
ge i redefinir el rol de la in-
fermeria perquè pugui te-
nir cura, no pas tractar-lo,
del malalt crònic. Són te-
mes que tenim sobre la
taula i que configuraran el
nou paradigma de l’assis-
tència primària.»

–Com està el projecte
del nou Trueta?

–«Estem en la fase de
redacció del projecte.
Hem dissecat l’hospital en
peces i cada peça té un
grup de treball, en què par-
ticipen molt activament
els professionals. Preve-
iem que aquesta fase esta-
rà tancada el setembre. I
aleshores començarà la fa-
se de concretar fins al de-
tall cada peça. Tot plegat
estarà enllestit a finals del
2009 i després vindrà tot el
procés de posar les obres a
concurs i adjudicar-les.

Això ens situaria a primers
del 2010.»

–I mentrestant?
–«Durant aquest temps

haurem de gestionar els
dos problemes que tenim
sobre la taula, que són bui-
dar el pavelló de govern i

solucionar el tema de
l’aparcament i el pla de
mobilitat.»

–Ja s’ha començat a
treballar-hi?

–«Sí. Respecte del pla
de mobilitat, després de
l’estiu acabarem de con-
cretar amb l’Ajuntament
les mesures que es pren-
dran. I també hem de defi-
nir on s’ubicarà, un cop
comenci l’obra, el futur
aparcament perquè hau-
rem d’habilitar, per als tre-
balladors del Trueta, una
llançadora entre l’aparca-
ment i l’hospital.»

–El pavelló de govern
i l’aparcament cobert se-
ran els dos primers edi-
ficis que aniran a terra?

–«Sí, perquè el projecte
del nou Trueta s’ha replan-
tejat allunyant-lo de l’hos-
pital i apropant-lo al riu
per tal de posar una distàn-
cia de seguretat entre
l’hospital i l’obra.»

–Quan aniran a terra
els dos edificis?

–«La nostra idea és que
els prefabricats que es
col·locaran a l’aparcament
privat de Mifas estiguin en
funcionament el primer
semestre de l’any que ve,

per poder buidar i tancar el
pavelló de govern i deixar-
lo preparat per quan s’hagi
d’enderrocar.»

–I l’aparcament co-
bert?

–«S’enderrocarà quan
arribi el moment. Ara el

que ens interessa és resol-
dre el pla de mobilitat i co-
mençar a introduir la cul-
tura del transport públic.»

–Què es podria fer en
aquest sentit?

–«Vaig comentar a
l’Ajuntament de Girona
que valorés la possibilitat
de muntar un servei de Bi-
cing com el de Barcelona.
Girona és una ciutat plana
i crec que podria funcionar
bé. Al Trueta tenim treba-
lladors que vénen a treba-
llar en bicicleta i la im-
plantació del Bicing ho
potenciaria.»

– Què representarà
per al Trueta la Facultat
de Medicina?

–«Tindrà un gran im-
pacte per a l’hospital, on a
més de residents també es
formaran estudiants de
medicina. I això d’entrada
ja és més atractiu per als
professionals, per als que
fan recerca i per als que els
agrada la docència. La fa-
cultat era una assignatura
pendent per al Trueta. I serà
la guinda del pastís. La fa-
cultat donarà més volada a
la recerca i serà un pol
d’atracció per a molts pro-
fessionals. És un revulsiu.»
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Procedent de l’àmbit hospitalari, el doctor Rafael Gracia té sota el seu comandament la gestió de l’hospital de referència de Girona, el Trueta, i
23 equips d’atenció primària. L’ICS és la principal empresa proveïdora de serveis sanitaris de la demarcació, amb el 64% de cobertura

«La Facultat de Medicina era una assignatura
pendent i serà la guinda del Trueta»

Rafael Gracia. GERENT TERRITORIAL DE L’INSTITUT CATALÀ DE SALUT A GIRONA

Gracia, entre els dos primers edificis que s’enderrocaran per fer el nou Trueta./ EUDALD PICAS

FALTA DE PROFESSIONALS

Cal explorar les vies de
comunicació no presencials, com

per exemple l’enviament de
correus electrònics entre pacients

i metges
PLA DE MOBILITAT

Hem plantejat a l’Ajuntament la
possibilitat de posar en marxa un

servei de Bicing a Girona
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